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آغاز ثبت نام داوطلبان نمایندگی مجلس ۲7 مهر؛

نکاتی که داوطلبان انتخابات مجلس باید 
به آن توجه کنند

سرویس سیاســی - محمدتقی شاهچراغی 
با اشاره به شــیوه ثبت نام نهایی انتخابات مجلس 
شورای اسلامی گفت: مطابق قانون جدید، پیش ثبت 
نام صورت گرفت برای اینکه مداراک ارائه شــده با 
دســتگاه های مربوطه تطبیق داده شود. ۶ دستگاه به 
سازمان پاســخ دادند و ۲۶ مهرماه این کار به پایان 

می رسد و به اعتراضات رسیدگی خواهد شد.
وی افزود: ثبت نام قطعی داوطلبان نمایندگی 
مجلس شــورای اسلامی از ۸ صبح روز ۲۷ مهرماه 
آغاز می شــود و تا ۱۸ بعدازظهر ســوم آبان ادامه 
خواهد داشــت. این اولین نکته ای اســت که همه 

داوطلبان باید آمادگی داشته باشند.
شــاهچراغی یادآور شد: کسانی می توانند در 
ثبت نام شرکت کنند که در پیش نام شرکت کرده اند، 
کدپیگیری برای آن ها ارسال شده است. این برادران 
و خواهران می توانند در ثبت نام اصلی شرکت کنند.
وی ادامه داد: مطابق قانون جدید چند نکته در 
ثبت نام وجود دارد که باید به آن توجه شود نخست 
اینکه ثبت نام غیرحضوری است و باید خودشان را 
برای ثبت نام آماده کنند. یکسری اطلاعات در پیش  
ثبت نام گرفته شــده که این اطلاعات در پرسشنامه 
ثبت شــده است و در منظر داوطلبان قرار می گیرد 
و ارائه می شود بخشــی از اطلاعات را باید جدید 

وارد کنند.
شاهچراغی ادامه داد: تقریباً بین ۳۰ تا ۴۵ دقیقه 
زمان می برد که بستگی به بسته بندی دارد که آقایان و 

خانم ها از قبل انجام داده اند و باید اطلاعاتشان را از 
قبل آماده کنند که در اطلاعیه های ستاد انتخابات به 
اطلاع آنها خواهد رســید و در پیامک هایی که برای 

آنها رفته مشخص شده است.
وی اظهــار کرد: داوطلبان هر ویرایشــی که 

می خواهند انجام دهند در همان مرحله ای که وارد 
سامانه شدند باید انجام شود؛ زیرا اگر ثبت و تایید 
را بزنند و پرسشــنامه به ستاد اصلی انتقال پیدا کند 
امکان بازگشت وجود ندارد تقاضای من این است 

که در ویرایش دقت کنند.

معاون سیاسی وزیر کشور گفت: ثبت نام قطعی داوطلبان نمایندگی مجلس شورای اسلامی از ۸ صبح روز ۲۷ مهرماه آغاز می شود 
و تا ۱۸ بعدازظهر سوم آبان ادامه خواهد داشت.

 

سرویس سیاسی - رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس گفت: در تحلیل نظام مســائل در گرانی 
مسکن، اگرچه تکانه های اقتصادی، سوداگری و 
سفته بازی اهمیت دارند، اما کاهش مستمر تولید 

مسکن در دهه ۹۰ دلیل تشدید قیمت است.
بابک نگاهداری در کنفرانس ملی راهبردهای 
اقتصاد مســکن، انبوه سازی و معماری پایدار که 
در ســالن همایش های بین المللی صداوســیما 
برگزار شــد، ضمن عرض تســلیت شــهادت 
مسلمانان در غزه و تبریک وقوع طوفان الاقصی 
در سرزمین های اشغالی، گفت: غزه اکنون کربلا و 
عاشورای ماست و صدها علی اصغر این روزها در 
سرزمین فلسطین در خون خود می غلتند و هزاران 
خیمه به آتش کشــیده می شــود و این مهمترین 
ایام اســت که پلیدی و پســتی استکبار جهانی و 

صهیونیست ها را به چشم ببینیم.
وی با بیــان اینکه وظیفــه صحیح مدیران 
انقلابــی باید معطوف به حل مســئله شــود، از 
عملکرد مدیران شعار محور و نمایشی کار انتقاد 
و از مدیرانی که به دنبال حل مســاله هستند تقدیر 
کرد. رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی، ادامه داد: نیاز است در حوزه مسکن تمام 
همت مدیران حوزه مســکن معطوف به حل این 
مســاله شود که البته با سختی هایی روبه رو است؛ 
از جمله اینکه تا زمینه ها و زیرســاخت های حل 
مســاله مهیا شــود، نیاز به زمان و صبر راهبردی 

وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه مدیریت ها در کشور دو 
نوع رفتار می کنند؛ یکی رویکرد حل واقعی مسئله 
اســت. مسکن از همین مسائل است که باید تمام 
همت مصروف به حل آن شــود. شاید مدیران با 
این نگاه در کوتاه مدت نتوانند به اهداف برســند. 
نوع دوم مدیریت هم داریم و آن مدیرانی است که 
به دنبال رفتاری نمایشــی، شعار و وعده می روند 
و بدون حل مســأله ای از کشور به کار خود پایان 

می دهند.
وی با یادآوری برگزاری جلســات مختلف 
به ریاســت آیت الله رئیســی برای حل مســئله 
مسکن، گفت: رهبر معظم انقلاب تاکید داشته اند 
که مبنا فقط گزارش نیســت و باید مردم حاصل 
کار مدیران کشور در زندگی خود ببینند، در واقع 

تاکید رهبری بر اثربخشی فعالیت هاست.
وی گفت: مطمئناً رویکرد انقلابی و صحیح 
این اســت که به مفهوم واقعی، حل مساله مسکن 
در دســتور کار قرار گیرد. برای ارزیابی اثربخشی 
فعالیت ها باید شــاخص هایی را در نظر بگیریم 
و پیشــنهاد ما این است که در حوزه مسکن بهتر 
است از شاخص استطاعت مسکن که بیانگر توان 

خانه دار شدن مردم است، استفاده کنیم.
نگاهداری خاطرنشان کرد: در بحث مسکن، 
هرچقدر قیمت افزایش یابد، اجاره بها رشــد پیدا 
کنــد، تــوان خرید مردم پایین بیایــد و رکود در 
بازار حاکم باشــد، حاکی از فاصله ما با شاخص 
مطلوب در اســتطاعت مسکن اســت، بنابراین 
بــا مجموعه اقداماتی که باعث خانه دار شــدن و 
کاهش هزینه های مردم در این بخش، می شود و 
ارتقای شاخص استطاعت مسکن به همراه دارد، 

می بایست ذائقه مردم را شیرین کنیم.
وی افزود: اگر بحث تورم در حوزه مسکن 
حل نشود، اقدامات و تلاش های دولت و مجلس 
انقلابی که برای حل مشــکلات معیشتی و بهبود 

وضعیت زندگی مردم انجام می کشند، ذائقه مردم 
را شیرین نخواهد کرد.

وی گفت: مســاله مسکن باید در فراکسیون 
راهبــردی مجلس به آن رســیدگی شــود چون 
مسأله ای راهبردی برای کشور شده است و همه 
اقدامات دولت و مجلس را تحت الشــعاع قرار 

می دهد.
کسری مســتمر تولید مسکن در دهه 

۹۰
نگاهداری با بیان اینکه بر اساس گزارش های 
مرکز پژوهش های مجلس ۳ عامل پیشــران تورم 
و تکانه های اقتصادی، کاهش تولید در دهه ۹۰ و 
سوداگری و سفته بازی، را عوامل اصلی افزایش 
قیمت مســکن دانســت و در تشریح این عوامل 
گفت: افزایش تورم از یک ســو تأثیر مستقیمی بر 
رشد قیمت مسکن داشــته است، از سوی دیگر 
بررســی ها کاهش قابل توجهی و کاهش مستمر 
در تولید مســکن در دهه ۹۰ را نشان می دهد، که 
در کنار این دو موضوع ســوداگری و سفته بازی 
در ایــن بخش را نیز باید به عوامل رشــد قیمت 
مســکن، اضافه کرد. وی افــزود: در کنار عوامل 
رشــد قیمت مسکن در چند ســال اخیر که ذکر 
شد، مجلس انقلابی با قانون جهش تولید مسکن 
و دولت انقلابی با نهضت تولید مسکن، به جای 
نظاره گری، کنشــگری فعالی را آغاز کرده اند تا 
مشکلات ناشــی از کسری تولید مسکن در دهه 

۹۰ را رفع کنند.
رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلــس، 
خاطرنشان کرد: اگر ریشه افزایش قیمت مسکن را 
در موارد ذکر شده جست وجو کنیم برای رویکرد 
حل مسئله هم باید اقدامات همه جانبه ای را اتخاذ 
کنیم که این اقدامات شــامل مهار تورم، افزایش 
تولید مســکن، مردمی کــردن اقتصاد به ویژه در 
بخش مســکن و کاهش تصدی گری دولت در 

بخش مسکن است.
وی در تبییــن تفاوت بیــن نقش دولت در 
تصدی گــری و کنش گری در بخش مســکن، 
توضیــح داد: مــرز باریکی بیــن کنش گری و 
تصدی گــری وجود دارد. اینکه دولت باید زمینه 
حضــور بخــش خصوصی، مردمــی و تعاونی 
را در ســاخت و ســاز را تسهیل کند، کنش گری 
اســت اما ورود دولت به ساخت مستقیم مسکن، 

تصدی گری است.
نگاهــداری بــا تاکیــد بر حضــور بخش 
خصوصــی در تولید حداکثری مســکن، گفت: 
برخی راهکارها در حوزه مسکن مربوط به حوزه 
تقنینی اســت؛ مثلًا بــا اصلاحات در قانون پیش 
فروش ســاختمان که با سخت گیری هایی همراه 
اســت، می تواند در بخش مسکن راهگشا باشد 
یا تجربه تعاونی های مســکن با رفع مشــکلات 
 می توانــد یکــی از راهکارهای حوزه مســکن 

باشد.
نگاهداری در تشریح این راهکارها، راهکار 
دیگر را بهره مندی از تجارب تعاونی های مسکن 
دانســت و گفت: اســتفاده از این تجربیات هم 
به رفــع چالش ها و سوءاســتفاده ها از تجارب 
عملیاتی قبلی جلوگیــری می کند و هم ظرفیت 
مؤثر مشارکت مردمی در تولید مسکن را به میدان 

می آورد.
جلوگیری از تورم زایی مسکن

وی ادامه داد: یکی از راهکارهای رفع مسئله 

مســکن، اجتناب از روش های تأمین مالی تولید 
مسکن با ماهیت تورم زا، است ضمن آنکه متنوع 
سازی شیوه های تأمین مالی از جمله صندوق های 
سرمایه گذاری زمین و ساختمان و مواردی از این 

دست می بایست در دستور کار قرار گیرد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی راهکار دیگر را به حوزه روندهای اداری 
تولید مســکن اختصاص داد و گفت: فرآیندهای 
طولانی و غیرشــفاف صدور پروانه ساختمانی 
و پایان کار باعث خواب ســرمایه، گرانی مسکن 
و کاهــش انگیزه تولید و ســرمایه گذاری در این 
حوزه می شــود.وی مشــارکت مؤثر و مدل های 
متنوع همکاری با بخش خصوصی با بهره گیری 
از ابزارهــای مالــی، زمین، جواز و انشــعاب و 
معافیت های مالیاتی متناسب با خروجی مسکن 
حمایتــی و غیر حمایتی و اجاره داری را راهکار 

دیگر مقابله با مساله مسکن عنوان کرد.
لــزوم ورود فناوری هــای نوین در 

حوزه مسکن
نگاهداری با بیــان اینکه ورود فناوری های 
روز ساختمانی را باید دنبال کرد، یادآور شد: ورود 
مشارکت خارجی در بخش مسکن منوط به ارائه و 
انتقال فناوری روز مورد حمایت است. همچنین 
صنعتی سازی مسکن و ورود فناوری های نوین 
در این حوزه که با مصرف کمتر مصالح، سرعت، 
ایمنی، کیفیت و عمر مفید ســاختمان را افزایش 
می دهد، می تواند راهکار دیگری در رفع مسائل 

این بخش باشد.
وی راهــکار دیگــر را حمایــت از تمامی 
ســازندگان از محلی تا بزرگ، توســعه اشتغال 
محلی، شــرایط برابر برای سازندگان خصوصی، 
تعاونی و شبه دولتی، گسترش واقعی به کارگیری 
مجری ذی صلاح ساختمانی عنوان کرد و تصریح 
کرد: تجربه نشــان داده که اقتصادهایی که به طور 
فراگیر مردمی هســتند، می توانند باعث رشــد 

اقتصادی شوند.
وی تســهیلات بانکــی مؤثر و متناســب 
ســاخت، خرید و اجاره با حمایت های هدفمند 
از برش هــای اقتصادی، اجتماعی و آمایشــی را 
به عنــوان راهکار دیگر در این زمینه عنوان کرد و 
گفت: انتشــار منظم و تفصیلی آمار و اطلاعات 
مســکن اقدامات مهمی در حوزه مقابله با مسئله 
مسکن در کشور است.رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس در پایان تاکید کرد: تا مهار ســوداگری و 
سفته بازی در بخش مسکن رخ ندهد، نمی توان 
به نتیجه مثبــت اقدامات دولت و مجلس در این 

حوزه امیدوار بود.

نگاهداری مطرح کرد؛

راهکارهای مرکز پژوهش های مجلس برای ساماندهی بازار مسکن

موضــع مان این اســت کــه مردم ایــران خیلی منتظــر تصمیمات سیاســیون 
و احــزاب سیاســی نباشــند و ســعی کنند هــر کســی از نیروهــای مختلف 
اجتماعــی، صنفــی و محلی و بومــی، بتواند از حقــوق خود در ایــن انتخابات 
دفــاع کنــد. ایــن تنها توصیه ای اســت که مــا فعلا در مــورد انتخابــات داریم

سرویس سیاسی - رئیس مجلس 
شورای اســلامی در پاسخ به تذکری 
درباره وضعیت مدارس و کمبود معلم 
گفت: مجلس جلســه غیررســمی با 
وزیرآموزش و پرورش برگزار می کند.

محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
مجلس شورای اســلامی در پاسخ به 
تذکر حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده 
شــاهین شــهر گفت: با توجه به اینکه 
مجلس در حال بررسی جزییات لایحه 
برنامه هفتم است، قرار شده که در یک 
جلسه غیر رسمی جلسه ای با وزیر آموزش و پرورش برگزار شود.وی با بیان اینکه 
گزارش نظارتی در حال تنظیم اســت، گفت: این جلسه با حضور رییس سازمان 
استخدامی خواهد بود؛ سعی می کنیم روز یکشنبه پیگیری کنیم.حاجی دلیگانی 
نماینده مجلس شورای اسلامی در تذکرش خطاب به رئیس مجلس گفت: شما از 
قول وزیر آموزش و پرورش گفتید مشکل کمبود معلم در تمام مدارس حل شده 
اما این اتفاق رخ نداده اســت ضمن اینکه علاوه بر کمبود معلم، افراط و تفریطی 
در پذیرش آموزگار صورت می گیرد که باید بعدا مجلس جمع کند. مشکل دیگر 
تامین مستخدمین مدارس است؛ چطور یک مدرسه با ۳۰۰ دانش آموز حتی یک 
مستخدم ندارد؟ حاجی دلیگانی وضعیت آموزش و پرورش را نامناسب خواند و 
افزود: ســالیان سال است که سازمان استخدامی اجازه استخدام معلم نداده است؛ 

کسی جوابگو نیست و شناخت درستی از آموزش و پرورش هم وجود ندارد.

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
از طرح های کمیته دفاعی کمیســیون متبوعش برای اصلاح قانون ســربازی 
صحبت کرد.جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اسلامی درباره تغییر قوانین خدمت سربازی گفت: 
در کمیته دفاعی کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس بعضی از 
نمایندگان طرحی در خصوص خدمت ســربازی دارند که هم اکنون در حال 
بررســی اســت و می خواهیم دو مشکل را در بحث نظام وظیفه تعیین تکلیف 
کنیم.موضوع اول این است که عده ای از جوانان به دلایلی در حال تحصیل در 
خارج از کشــور هستند که بسیاری از این ها خدمت سربازی را انجام نداده اند 
و برای رفت و آمد به کشور و دیدار با خانواده هایشان با مشکل مواجه هستند 
لذا می خواهیم این امر را برای دانشــجویانی که در دانشــگاه های مورد تایید 
وزارت علوم تحصیل می کنند، تعیین تکلیف کنیم تا بتواند با معافیت تحصیلی 
که دارند به کشــور رفت و آمد کند و انقطاع فرهنگی رخ ندهد و به خانواده ها 
فشار نیاید، چون گاهی وقت ها خانواده ها مجبورند برای دیدار با فرزندشان به 
کشــور محل تحصیل یا به یک کشــور ثالث بروند. مشکل دوم بحث نخبگان 
و تحصیل کردگان اســت که خدمت نظام وظیفه را انجام نداده اند.اگر از افراد 
تحصیل کرده در پادگان ها نگهداری کنیم تا به کار های روزمره بپردازد نمی توانیم 
از این افراد اســتفاده مفید داشــته باشیم چراکه این افراد می توانند به شیوه های 
دیگر خدمت کنند. برای این امر هم در کمیته دفاعی برنامه ریزی صورت گرفته 
و این موارد در حال اصلاح اســت.امیدواریم در هر دو حوزه بتوانیم خروجی 
کمیته و کمیســیون امنیت ملی را به صحن بیاوریم و تاییدیه آن را بگیریم تا به 
قانون تبدیل شود.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تصریح 
کــرد: در حــوزه نظام وظیفه جدای از تایید مجلس و شــورای نگهبان به نظر 
ستادکل نیرو های مسلح هم احتیاج داریم، چون تصمیم گیر حوزه نظام وظیفه 
است و ما تلاش می کنیم همکاری و همفکری لازم با نیرو های مسلح را داشته 
باشیم و احتمالا بعد از برنامه هفتم این امر در دستورکار مجلس قرار می گیرد.

سرویس سیاسی - نماینــدگان مجلس شورای اسلامی با تشکیل ستاد ملی 
ترانزیت به عنوان هماهنگ کننده و مســئول حوزه گذر )ترانزیت( و پشــتیبانی 

)لجستیک( به ریاست رئیس جمهور موافقت کردند.
نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، بند)الف( ماده ۵۷ لایحه 
برنامه هفتم توسعه را به تصویب رساندند و بر این اساس نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با تشکیل ستاد ملی ترانزیت به عنوان هماهنگ کننده و مسئول حوزه گذر 

)ترانزیت( و پشتیبانی )لجستیک( به ریاست رئیس جمهور موافقت کردند.
ماده ۵۷ -به منظور نظم بخشی و ایجاد انسجام در مدیریت گذر )ترانزیت( 
و پشــتیبانی )لجستیک( بین الملل و با هدف ایجاد پیونددهی متقابل و مستحکم 
اقتصادی بین کشورها از طریق ایران و حضور فعال و افزایش سهم بری از زنجیره 
های ارزش منطقه ای و فرامنطقه ای براســاس مزیت های نسبی مناطق مختلف 
کشور و مزیت های اقتصادی جدید ایران موضوع ماده )۴۸(  این قانون، اقدامات 

زیر در طی سال های اجرای برنامه انجام می گیرد:
الف- ســتاد ملی ترانزیت به عنوان هماهنگ کننده و مســئول حوزه گذر 
)ترانزیت( و پشتیبانی )لجستیک( به ریاست رئیس جمهور )و در غیاب وی معاون 
اول رئیــس جمهور( و عضویت وزرای امور اقتصادی و دارایی، صنعت، معدن و 
تجارت، کشــور، نفت، امور خارجه، راه و شهرسازی، دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح و فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران، رئیس سازمان و یک نفر عضو 
ناظر از مجلس شورای اسلامی تشکیل می شود. دبیرخانه این ستاد در وزارت راه 
و شهرسازی تشکیل و رئیس دبیرخانه توسط رئیس جمهور انتخاب می شود. آن 
دســته از وظایف شورایعالی هماهنگی ترابری کشور که به امر گذر )ترانزیت( و 
پشتیبانی )لجستیک( بین الملل پرداخته است از این شورایعالی منتزع و به ستاد ملی 

ترانزیت منتقل می گردد. وظایف این ستاد به شرح زیر است:
۱- سیاستگذاری و برنامه ریزی در تمامی امور مرتبط با حوزه گذر )ترانزیت( 
و پشتیبانی )لجستیک( بین الملل از جمله حمل و نقل، گمرکی، بانکی، بیمه ای و 

سوخت و تعیین مجوزهای الزامی مرتبط و ارائه مشوق ها و حمایت های جدید
۲- تهیه و تصویب »سند برنامه ملی گذر )ترانزیت(« در راستای تحقق اهداف 
ذکرشده در صدر این ماده حداکثر ظرف یکسال از لازم الاجرا شدن این قانون این 
سند مشتمل بر طراحی ابتکار عمل های چندجانبه منطقه ای و بین المللی و تعیین 
اولویت های توســعه دالان های گذری )کریدورهای ترانزیتی( با هدف گذاری 
کمّی حداقل پنجاه میلیون تن گذر)ترانزیت( ســالانه کالا از ایران برای افق پنج 

ساله می باشد.
۳- اصــلاح فرایندهای گذر )ترانزیت( و پشتیبانی)لجســتیک( بین الملل 
)اقدامات نرم افزاری( شــامل بازنگری در مقــررات و رویه های موجود، حذف 
مجوزهای غیرضروری و محدود نمودن زمان پاســخگویی دستگاه های مرتبط، 
تعیین ضوابط سامانه اطلاع رسانی خدمات گذر )ترانزیت( در مورد ایجاد امکان 
رهگیری و تضمین موعد تقریبی تحویل کالا با هدف افزایش مطلوبیت دالان های 

گذری از ایران و تسریع در فرایندهای گذری )ترانزیتی(
۴- تعیین شیوه مدیریت امور زیربنایی و فرایندی و همچنین هماهنگی میان 
سازمان ها و نهادهای مستقر در پایانه های مرزی هوایی، دریایی، ریلی و جاده ای، 
هماهنگی بین پایانه های مرزی دو طرف مرز و هماهنگی با کشــورهای مبدأ و 

مقصد کالای گذری )ترانزیتی(

سرویس سیاسی - طبق گفته سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، 
دولت و مجلس درباره گنجاندن موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان در این 
برنامه به توافق اولیه رسیدند. لایحه برنامه هفتم توسعه در حالی از سوی دولت به 
مجلس شــورای اسلامی ارائه شد که جای همسان سازی حقوق بازنشستگان در 
آن خالی بود و این موضوع منجر به اعتراض جمعی از نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی شد و در تذکرات خود در صحن مجلس نسبت به این موضوع گله مند 
بودند و تاکیدشان بر این بود که حتماً در طول بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در 
مجلس، همسان سازی حقوق بازنشستگان مورد توجه قرار گیرد و در این لایحه 
گنجانده شود.لایحه برنامه هفتم توسعه کشور پیش از بررسی در صحن مجلس، 
در کمیسیون های تخصصی و کمیسیون تلفیق مورد بررسی قرار گرفت و انتقادات 
به نبود همسان سازی حقوق بازنشستگان در این لایحه باعث شد »کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شــورای اسلامی« مصوبه ای را در این مورد به تصویب برساند. 
در واقع، کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در جریان بررسی برنامه هفتم توسعه 
تصویب کرد که »همسان سازی حقوق بازنشستگان در این لایحه درج شود.« این 
موضوع در قالب پیشــنهاد و مصوبه کمیسیون برنامه و بودجه به کمیسیون تلفیق 
لایحه برنامه هفتم توسعه داده شد و به این ترتیب این موضوع باید در کمیسیون 

تلفیق برنامه هفتم بررسی و درباره آن تصمیم گیری می شد.
اعضای کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه طی جلسات متوالی و متعدد، 
لایحه پیشــنهادی دولت درباره برنامه هفتم توســعه را مورد رسیدگی قرار دادند 
و حدود ۶ هفته کاری را برای بررســی جزئیات لایحه برنامه هفتم توســعه پشت 
سر گذاشتند. سرانجام گزارش کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه آماده بررسی 
در صحن مجلس شــد، اما در مورد بازنشســتگان و تعیین تکلیف مناسب سازی 
و همسان ســازی حقوق آنان چیزی در این گزارش نیامده بود.مجتبی رضاخواه، 
نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم مجلس شورای اسلامی درباره 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان گفت: »صندوق های بازنشستگی کشوری و 
لشــکری در پرداخت حقوق دچار اشکال هستند. مجلس برای اینکه بتواند این 
مشــکل را حل کند ورود کرد تا مدیریت صندوق های بازنشســتگی بهبود پیدا 
کند. ما در حال اصلاح این صندوق ها هســتیم و اگر اصلاح شــود، به این مفهوم 
است که منابع بیشتری برای صندوق های بازنشستگی باقی می ماند که بتوانند به 
بازنشستگان پرداخت کنند.«نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشــت: »در مجلس به دنبال این هستیم که اصلاحات ساختاری ایجاد شود و در 
نتیجه امکانات در اختیار صندوق ها قرار گیرد که بتوانند منابع بیشتری را داشته باشند 
تا به بازنشستگان پرداخت کنند، لذا قرار نیست همسان سازی حقوق بازنشستگان 

از برنامه هفتم حذف شود، اما به بررسی های بیشتری نیاز دارد.«
مجلس شــورای اسلامی از سوم مهر ماه در حال بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیق درباره برنامه هفتم توسعه است که روز )شنبه ۱۵ مهر ماه( به سرفصل مربوط 
به بازنشستگان رسید، اما این بخش از برنامه هفتم توسعه مراعا گذاشته شد و قرار 
شد بعد از اصلاح در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، در مجلس رسیدگی شود.
عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس که ریاست آن جلسه را بر عهده داشت 
درباره مواد مراعا گذاشــته شده، توضیح داد: »در مواد ۲۸ تا ۳۱ لایحه برنامه هفتم 
توســعه در مورد وضعیت صندوق های بازنشستگی بحث شده اما در مورد خود 
بازنشستگان و تعیین تکلیف مناسب سازی و همسان سازی حقوق چیزی نیامده 
است، بنابراین مقرر شد این موارد مراعا گذاشته شود تا با برگزاری جلساتی با دولت 
آن را تعیین تکلیف و در جلســه علنی مطرح کنیم.«نایب رئیس مجلس شــورای 
اسلامی تصریح کرد: »بنابراین ضروری است این مواد به عنوان ارجاع به کمیسیون 
مراعا گذاشته شود تا نمایندگان در جریان اصلاحات قرار گیرند، زیرا ممکن است 
برای بازنشستگان منابعی در نظر گرفته شود و نباید موضوعی را تصویب کرد که 
منابع آن در نظر گرفته نشود.« با وجود این، تذکرات نمایندگان مبنی بر لزوم توجه 
به این مســأله در برنامه هفتم توســعه ادامه داشــت، به طوری که حجت الاسلام 
ســید جواد حســینی کیا، عضو مجمع نمایندگان استان کرمانشاه در جلسه علنی 
روز )سه شنبه ۱۸ مهر ماه( مجلس شورای اسلامی طی تذکر شفاهی، گفت: »این 
روزها بسیاری از بازنشستگان از ما مطالبه دارند که موضوع همسان سازی حقوق 
آنان اجرا شود. انتظار می رود در برنامه هفتم توسعه حتماً به همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان توجه شده و این موضوع اجرایی شود.« محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اسلامی نیز در پاسخ به این تذکر، گفت: »ما فصل مربوط به موضوع 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را مراعا گذاشتیم و الان با دولت در حال رایزنی 
هســتیم. حتماً موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه برنامه هفتم 
توسعه مورد توجه قرار خواهد گرفت.« محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه هم درباره آخرین وضعیت همسان سازی حقوق بازنشستگان 
به خبرنگاران، گفت: »دوشنبه )۱۷ مهر ماه( جلسه ای ۳ ساعته بین رئیس مجلس 
شورای اسلامی، رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه برگزار و جمع بندی اولیه این شد که ما در طول برنامه هفتم توسعه بتوانیم 
بحث متناسب سازی حقوق بازنشستگان را به سرانجام برسانیم و هدف گذاری شد 
که تا پایان برنامه هفتم شاهد تحقق این موضوع باشیم. تلاش ما بر این اساس است 
که تا پایان برنامه هفتم بتوانیم بحث متناسب سازی حقوق بازنشستگان را محقق 
کنیم.«به هر صورت باید منتظر ماند و دید توافق دولت و مجلس شورای اسلامی 
درباره بازنشستگان به کجا می رسد و این موضوع در لایحه برنامه هفتم توسعه به 

تصویب می رسد یا خیر.
ناگفته نماند که همسان سازی حقوق بازنشستگان موضوع جدیدی نیست و 
در قانون برنامه ششم توسعه هم وجود داشت، به طوری که در ماده ۳۰ برنامه ششم 
توسعه آمده بود: »دولت مکلف است بررسی های لازم جهت برقراری عدالت در 
نظام پرداخت، رفع تبعیض و متناسب سازی دریافت ها و برخورداری از امکانات 
شــاغلین، بازنشستگان و مستمری بگیران کشوری و لشکری سنوات مختلف را 
انجام دهد و در جهت تصویب در مســیر قانونی قرار دهد و اجرا نماید.«البته در 
خوش بینانه ترین حالت گفته می شود که فقط ۳۰ درصد برنامه ششم توسعه اجرا 
شد و موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان هم با آنکه در این قانون آمده بود، 
اما دولت قبل به تکالیف برنامه های توسعه در مورد بازنشستگان آن طور که باید 
و شــاید عمل نکرد و بعد از بحث های زیاد سرانجام در سال ۹۹ حاضر به اجرای 
همسان سازی شد که آن هم طبق گفته بسیاری از کارشناسان و نمایندگان مجلس 
پر از ایراد بود. ســید مهدی فرشــادان، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار مهر، این موضوع را تأیید کرد و گفت: »موضوع همسان سازی 
حقوق بازنشســتگان در برنامه ششــم توسعه آمده بود و بر اساس آن حقوق یک 
فرد بازنشســته باید ۸۵ درصد فرد شــاغل هم تراز خود باشد. طبق ماده ۳۰ قانون 
برنامه ششــم توسعه، دولت باید طی ۵ سال حقوق بازنشستگان را همسان سازی 
می کرد، اما در این چند سالی که از اجرای برنامه ششم گذشت، دولت رقم ناچیزی 
را برای همسان ســازی حقوق بازنشســتگان در نظر گرفت.وی با تاکید بر اینکه 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان باید به طور کامل اجرایی شود، ادامه داد: »با 
توجه به تورم و شرایط اقتصادی جامعه، افراد بازنشسته تحت فشار هستند که لازم 
است حقوق این افراد به طور کامل همسان سازی شود.« عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه همسان سازی حقوق بازنشستگان 
باید در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه به تصویب برسد، اظهار داشت: 
»باید این موضوع در برنامه هفتم توسعه هم به تصویب برسد تا دولت مکلف به 
اجرای آن باشد و هر سال بودجه ای را برای همسان سازی حقوق بازنشستگان در 
بودجه سالیانه اختصاص دهد.«البته بهتر است که دولت و مجلس فقط به گنجاندن 
همسان سازی در برنامه هفتم توسعه بسنده نکنند، چرا که برنامه پنج ساله توسعه 
کشور راهبرد است نه تکلیف و برای آنکه همسان سازی به واقع محقق شود، باید 
اعتبار همسان سازی برای همه صندوق های بازنشستگی در بودجه های سنواتی در 
نظر گرفته شود و مجلس هم با ابزارهای نظارتی خود دولت را ملزم به اجرای آن 
کند. فارغ از این مسأله مهم و با توجه به اینکه یکی از اصلی ترین مطالبه بازنشستگان، 
دائمی کردن همسان ســازی حقوق آنان اســت، باید ببینیم دولت و مجلس منابع 
پایداری برای تحقق این موضوع در نظر می گیرند و این موضوع در قانون برنامه 

هفتم توسعه به تصویب می رسد یا خیر.

قالیباف در پاسخ به تذکر حاجی دلیگانی؛

 مجلس جلسه غیررسمی با وزیر 
آموزش و پرورش برگزار می کند

رحیمی جهان آبادی اعلام کرد؛

طرح های کمیته دفاعی کمیسیون امنیت 
ملی مجلس برای اصلاح قانون سربازی

موافقت مجلس برای تشکیل ستاد 
ملی ترانزیت

دولت و مجلس برای بازنشستگان 
چه می کنند؟
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